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متن پرسش

سلام علیکم! ما که الان مسلمان هستیم، وقتی به برخی ادیان انحرافی نگاه می کنیم، می بینیم که

خیلی دین احمقانه ای است. مثلاً تثلیثی که مسیحیت بدان معتقد است؛ اگر تثلیث همان چیزی

باشد که ما می گوئیم(خدا در عین اینکه یکی است؛ 3 تا است و در عین اینکه 3 تا است یکی است)

این تثلیث خلاف عقل و بدیهی البطلان است. یعنی این تثلیث را به قول معروف بچه 4 ساله هم می

فهمد که باطل است. حال چگونه می شود همچین مطلبی که ظاهراً بدیهی البطلان است؛ چند صد

میلیون نفر و حتی شاید بالغ بر یک میلیارد نفر در دنیا بدان اعتقاد دارند؟! که در این بین؛ قطعاً افراد

زیادی اندیشمند و تحصیلکرده و عاقل(عاقل به معنای عرفی نه به معنای دقیق دینی و فلسفی)

هستند. چطور این همه آدم متوجه بطلان همچین مطلبی نمی شوند؟! یا برای مثال گاو پرستی که در

شرق آسیا رایج است؛ وقتی آدم می نگرد می بیند فوق العاده عقیده احمقانه ای است که آدم یک

گاوی را که اگر یک چاقو در شکمش فرو کنیم می میرد؛ مثل همه حیوانات و مثل ما آدمیان می خورد؛

می آشامد؛ وقتی خورد و آشامید فضولات غذایش را از بدن خارج می کند؛ راه می رود؛ می خوابد و ...

را عده ی زیادی بپرستند. واقعاً چگونه می شود؟؟؟!!! آیا آنها برای همچین عقایدی توجیهاتی ولو غلط

برای خود دارند یا خیر؟! برای مثال در غیر از اعتقادات بطلان گزاره 5=2*2 آنچنان بدیهی و واضح

است که نیاز به هیچ استدلالی ندارد و هیچکس در این دنیا نیست که بطلان این گزاره را قبول

نداشته باشد. اگر هم کسی در دنیا پیدا شد که گفت از نظر من 5=2*2 است همه به او می خندند و

می گویند خدا شفایت دهد. حال آیا بطلان تثلیث یا بطلان گاو پرستی به اندازه بطلان 5=2*2 واضح

و بدیهی نیست که عده ی زیادی در دنیا بدین امور اعتقاد دارند؟! یا نه واقعا بدیهی البطلان است اما

باز هم عده ی زیادی به این امر اعتقاد دارند؟!

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: امروزه بسیاری از مسیحیان موضوع فرزند خدا بودن حضرت

مسیح«علیهالسلام» را نمیپذیرند و توجیهات کلیسا را قبول ندارند، چون کلیسا در این موارد میگوید:

«ایمان بیاور تا قبول کنی». ولی فراموش نکنید که آنها بین حضرت مسیح و عیسی فرق میگذارند و

مسیح را روح خدا در کالبد عیسی میدانند که بحث حلول پیش میآید و بطلان آن. دانشمندان

مسیحیت طور دیگری توجیه میکنند تحت عنوان مظهریت حضرت عیسی«علیهالسلام» که او مظهر

انوار الهی است و حرف درستی است که البته این منحصر به حضرت عیسی«علیهالسلام» نیست که



بحث أبْ و إبن و روح القدس را پیش میکشند. در مورد گاوپرستان هم عنایت داشته باشید که آنها

معتقد به روحی خاص در گاو هستند و گاو را مظهر آن روح میدانند، که البته بیشتر با توهّمات خود

به گاو نظر دارند. اگر توحید را به معنایی که عرفا میگویند میفهمیدند، به این مشکلات گرفتار

نمیشدند. موفق باشید


